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بازدید میدانی سرپرست حوزه 
شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل و نقل کشور در استان بوشهر 

از عملیات اجرایی احداث راه آهن 
شیراز- بوشهر

شهرسازی  و  راه  ساخت  و  مهندسی  معاون 
بوشهر و سرپرست حوزه شرکت ساخت و توسعه 
زیربناهای حمل و نقل کشور در استان از بازدید 
عملیات اجرایی احداث راه آهن شیراز- بوشهر خبر 
داد.  به گزارش اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه 
و شهرسازی بوشهر سید امین عارف زاده معاون 
مهندسی و ساخت راه و شهرسازی بوشهر اظهار 
کرد : در این بازدید از عملیات اجرایی احداث راه 
آهن شیراز- بوشهر، مشکلات موجود در اجرای 
آنها  برای حل  ارائه راهکار  عملیات و بررسی و 
پرداخته شد. عارف زاده گفت: در این بازدید، 
راه  از مسیر  به  عبور بخشی  مشکلات مربوط 
آهن از معادن واگذار شده به مالکین با حفظ حق 
و حقوق قانونی آنان رفع گردید و مقرر شد ادامه 
عملیات اجرایی در محدوده های موردنظر توسط 
پیمانکار طرح مجددا آغاز و ادامه یابد. گفتنی 
است در این بازدید فرماندار تنگستان، مدیر کل 
دفتر فنی، امور عمرانی و حمل و نقل و ترافیک 
طبیعی  منابع  کل  مدیر  و  بوشهر  استانداری 

استان بوشهر نیز حضور داشتند.

صدور کیفرخواست مقصرین حادثه 
قطار مشهد ـ یزد

یزد- سیماصادقی مقدم- دو فرد و دو شرکت 
به عنوان مقصرین و مسبیین حادثه واژگونی 
قطار مسافربری مشهد ـ یزد اعلام شدند. قطار 
مسافربری مشهد به یزد خردادماه سال گذشته 
در حال  مکانیکیِ  بیل  بوم  با  طی مسیر خود 
چرخش برای خارج شدن از روی خط، برخورد 
کرد که منجر به واژگونی بیل مکانیکی، آسیب به 
سالن های قطار و خروج از ریل شد و فوت ۱۴ نفر 
و مجروح شدن بیش از ۸۰ نفر از مسافران را در 
پی داشت. پس از تشکیل پرونده و طرح شکایت 
شاکیان، دستورات قضایی لازم صادر و متعاقب 
تکمیل معاینات پزشکی قانونی، استماع اظهارات 
متهمین، مطلعین و ارجاع به هیئت های متعدد 
کارشناسی از یزد و تهران از جمله هیئت ۹ نفره 
کارشناسی و کسب نظر از کمیسیون سوانح راه 
آهن، متهمین اصلی پرونده بشرح ذیل اعلام و 

کیفرخواست آن ها صادر شد:
بهسازی  عملیات  متولی  خصوصی  _شرکت 

خط، به علت غفلت و سهل انگاری 
_شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران، به 

جهت عدم نظارت کافی
_لوکوموتیوران قطار، بعلت سرعت بالا و بی 
مبالاتی در هدایت قطار و مداخله غیرمجاز در 

هدایت قطار
_مسئول وقت ایستگاه عباس آباد )محل قبل از 
حادثه(، بعلت سهل انگاری در اعلام کاهش سرعت.

تعداد بالای مصدومین و لزوم قطعی شدن 
گواهی پزشکی قانونی آن ها و تعدد عوامل موثر 
در حادثه و اختلاف نظر کارشناسان و لزوم اتقان 
در تحقیقات، از علل طولانی شدن پرونده تا این 
مرحله اعلام شده است.  دادگاه کیفری۲ یزد و 
محاکم تجدیدنظر استان، پیرامون موضوع نظر 

نهایی را صادر خواهند کرد.

مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی 
استان گیلان در بازدید از شهرک صنعتی 

سفیدرود رشت عنوان کرد:
لزوم تسریع در روند اجرای 

پروژه های عمرانی شهرک صنعتی 
سفیدرود

هیئت  رئیس  کیاده،  حسن  محبوبی  مهدی 
شهرکهای صنعتی  مدیرعامل شرکت  و  مدیره 
از شهرک صنعتی  بازدید  گیلان ضمن  استان 
سفیدرود رشت که عصر دیروز انجام گرفت، با 
اشاره به پیشرفت پروژه های عمرانی در دست 
اجرای این شهرک صنعتی، بر لزوم تسریع هرچه 
بیشتر در روند اجرای این پروژه ها اعم از تصفیه 
آسفالت  و  خیابانکشی  پلها،  فاضلاب،  خانه 

معابر، تأکید کرد.

جلسه ستاد مدیریت بحران در 
شركت آغاجاری تشكیل شد

آخرین وضعیت تاسیسات عملیاتی و خطوط 
لوله نفت و گاز در ستاد مدیریت بحران شرکت 
آغاجاری مورد بررسی قرار گرفت. جلسه ستاد 
مدیریت بحران با حضور   تقی زاده مدیرعامل 
، مدیران و جمعی از روسای ادارات در شرکت 
آغاجاری تشکیل شد.   تقی زاده ضمن قدردانی از 
تلاش کارکنان در رعایت اصول ایمنی و جلوگیری 
از بروز حوادث عنوان کرد : در سالی که گذشت 
به لطف خداوند سبحان و همت همه کارکنان 
نداشتیم  آغاجاری  شرکت  در  ای  حادثه  هیچ 
حادثه  بروز  شاهد  نیز   ۱۴۰۲ سال  در  امیدوارم 
نباشیم. جواد تقی زاده در این نشست  با توجه 
به شرایط آب و هوایی و شروع بارش ها بر ایمنی 
سازی خطوط لوله جریانی خصوصا خطوطی که 
از کنار رودخانه ها عبور میکنند تاکید کرد. مدیر 
عامل شرکت آغاجاری در جمع مدیران و روسای 
ادارات عملیاتی و ستادی خواستار شناسایی و رفع 
مشکلات و چالش های مرتبط با تولید شد.تقی 
زاده رفع مشکلات جاده های دسترسی به چاه 
ها و تاسیسات عملیاتی از اولویت های عملیاتی 
شرکت بر شمرد. در ادامه جلسه ستاد مدیریت 
بحران  وضعیت ایمنی خطوط لوله صادراتی در 
مواجهه با سیل آبهای احتمالی ، سیستم تلفن 
های  گشت  و  عملیاتی  تاسیسات  سیم  بی  و 
گشت  و  حراست  گشت  خودروهای  عملیاتی، 
های عملیاتی و سیستم برق اضطراری تاسیسات 

مورد بررسی قرار گرفت.

دیدار مدیر عامل نفت و گاز مارون 
با كادر درمان

گاز  و  نفت  برداری  بهره  شرکت  عامل   مدیر 
این  مرکزی  ستاد  درمانگاه  در  حضور  با  مارون 
شرکت، روز پرستار را به کادر درمان شرکت به 
ویژه پرستاران این مرکز تبریک گفت و از تلاش 
های آنان تقدیر کرد.   قباد ناصری ضمن تبریک 
سالروز ولادت حضرت زینب کبری)س(، پرستاری 
را یک شغل مقدس توصیف کرد و گفت: پرستاران 
را فرشته هایی می نامند که با صبر و شکیبایی، 
به  کمک  یعنی  انسانی  صفت  ترین  پسندیده 
همنوع را به عنوان رسالت حرفه ای خود دارا بوده 
و همواره فراتر از شرح وظایف خود، به مردم و 
نظام درمانی کمک می کنند. وی افزود: در صنعت 
نفت نیز حساسیت و پرخطر بودن کار عملیاتی 
افزون بر استرس های ناشی از آن، کار پرستاران را 
به عنوان یک سپر پولادین برای صیانت از سرمایه 
های انسانی سازمان نمود می بخشد. در ادامه این 
دیدار، کادر درمان مستقر در درمانگاه شرکت بهره 
برداری نفت و گاز مارون ضمن تقدیر از حضور 
مدیر عامل و هیات همراه، به بیان دیدگاه ها و 
نظرات خود در خصوص مسائل مرتبط با سلامت 

کارکنان پرداختند.

توسعه شبکه برق فوق توزیع منطقه 
ماهشهر در راستای پایداری و 

افزایش ضریب اطمینان
خوزستان  منطقه ای  برق  شرکت  مدیرعامل 
گفت: عملیات احداث خط ۱۳۲ کیلوولت ماهشهر 
اصلی ـ ماهشهر فرعی در پست ماهان به اتمام 
رسید و برق دار شده است. محمود دشت  بزرگ 
کیلوولت   ۱۳۲ خط  احداث  عملیات  کرد:  اظهار 
ماهشهر اصلی ـ ماهشهر فرعی در پست ماهان 
شامل تامین تجهیزات، عملیات ساختمانی، نصب 
برج و سیم کشی به طول ۱ کیلومتر مدار به پایان 
رسید و مورد بهره برداری قرار گرفته است. وی با 
بیان اینکه این پروژه از پروژه های ضروری جهت 
کرد:  تصریح  بوده،   ۱۴۰۳ تابستان  پیک  از  گذر 
ارزش سرمایه گذاری پروژه مذکور ۴۵ میلیارد ریال 
است. به گفته مدیرعامل شرکت برق منطقه ای 
و  پایداری  مذکور،  خط  برق داری  با  خوزستان، 
ماهشهر  منطقه  برق  شبکه  اطمینان  ضریب 
جهت  جدید  ظرفیت  و  می کند  پیدا  افزایش 
خانگی،  متقاضیان  و  مشترکین  به  برق رسانی 
صنعتی و کشاورزی فراهم می شود. دشت بزرگ 
اضافه کرد: امکان استفاده از ظرفیت پست ۱۳۲ 
کیلوولت ماهان از دیگر اهداف بهره برداری از این 

پروژه بوده است.

عباسعلی ارجمندی در جلسه شورای سیاستگذاری 
و ستاد هفته پژوهش و فناوری استان اظهار داشت: 
سیستان و بلوچستان محروم نیست عملکرد برخی 
از مدیران باعث محروم جلوه دادن این استان شده 
است. وی افزود: باید نمایشگاه امسال متفاوت تر از 
سال های گذشته برگزار شود یک غرفه پربار بهتر از 
یک صد غرفه بی ثمر است، در این زمینه دستگاه های 
اجرایی باید امسال برنامه ها و ایده های جدید داشته 
باشند تا خلع شهرستانی در نمایشگاه سیستان و 

بلوچستان سایه نیندازد.
معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری سیستان 
و بلوچستان ادامه داد: در حوزه سیستان متولی گری 
در  می گیرد،  عهده  بر  زابل  دانشگاه  را  نمایشگاه 
سراوان،  سیستان،  حوزه  فرمانداران  با  زمینه  این 
ایرانشهر، چابهار و زاهدان هماهنگی و مکاتبه لازم 
به  باید  کرد:  تصریح  وی  گرفت.  خواهد  صورت 
دستگاه های اجرایی، مدارس و دانشگاه ها تلنگر وارد 
کرد به این علت که اگر اثر کار شما رسانه ها و افکار 

عمومی را اقناع کرد اثرگذار خواهد بود .
علوم  دانشگاه های  مجموعه  گفت:  ارجمندی 
پزشکی در ایرانشهر، چابهار و سیستان نامه بزنند 
تقاضا داریم همه ظرفیت ها پای کار بیاید باید در 
حوزه پژوهش و فناوری سیستان و بلوچستان جایگاه 

بالایی داشته باشد.
وی اضافه کرد: اگر سیستان و بلوچستان استان 
آن  داشته های  به  باید  دانشگاهی هست  و  علمی 
توجه کنیم تقاضای ما این است با قدرت و قوت پای 

کار باشید تا نتیجه درستی به استان تعلق گیرد.
معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری سیستان 
مقداری  استان  تابلوی  اگر  افزود:  بلوچستان  و 
مناسب نیست بر این باور هستیم به واسطه عملکرد 
و  ظرفیت ها  خوبی ها،  باید  بوده  مدیران  از  برخی 
پتانسیل های استان را بیان کنید اگر استان را معرفی 
و جایگاه علمی آن را بیان نکنیم یأس و ناامیدی در 
جامعه شکل می گیرد ناامیدی باید از مجموعه های 
دانشگاهی و دانش آموزی از بین برود راهکار آن ارائه 

خوبی ها، ظرفیت ها و پتانسیل های این خطه است. 
وی بیان کرد: نیاز امروز جامعه انجام اقداماتی است 
که به جوانان روحیه بدهد استفاده از ظرفیت بخش 
خصوصی را جدی بگیرید باید مردم و جوانان ظرفیت 
حوزه معادن سیستان و بلوچستان را بشناسند حوزه 
صنعت، معدن و تجارت استان باید با بهره گیری 
از بخش خصوصی همه ظرفیت ها را باید پای کار 
بیاورد. ارجمندی اظهار کرد: دبیرخانه ها برای گزارش 
دهی فعال شوند و از ظرفیت رسانه ملی بهره گیری 

کنند تا اسم سیستان و بلوچستان در رسانه ملی 
پررنگ و نگاه ها تغییر یابد. وی افزود: شهرک های 
صنعتی حتماً با برگزاری اردوهای دانش آموزی علمی 
فعال باشند در این زمینه بخش خصوصی با آموزش 
و پرورش همکاری کند تا این اردوهای علمی به نحو 

مطلوب برگزار شود.
استانداری  منابع  و  مدیریت  توسعه  معاون 
و  فنی  کرد: مجموعه  بیان  بلوچستان  و  سیستان 
حرفه ای نیز باید روند، نگاه و مهارت خود را بروز و 

ظرفیت های بخش خصوصی را فعال کند، همچنین 
مجموعه پارک علم و فناوری و دانشگاه های سیستان 
و بلوچستان از ظرفیت فضای مجازی بهره گیری کنند 
و علاوه بر رسانه ملی و روابط عمومی ها از رسانه های 

غیر همسو برای معرفی استان استفاده کنند.
وی خاطرنشان کرد: باید دستگاه های برتری که 
انتخاب می کنید در خارج از شورای اداری سیستان 
و بلوچستان هم تقدیر شوند و اثر آنها در جشنواره 

شهید رجایی به کارگیری شود.

معاون استاندار: 

وم نیست سیستان و بلوچستان استانی محر
زاهدان  حسین شکوهی فر: معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری سیستان و بلوچستان گفت: اگر استان علمی و دانشگاهی هست باید به 

داشته های آن توجه کرد این استان محروم نیست عملکرد برخی از مدیران باعث محروم جلوه دادن آن شده است.
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استاندار آذربایجان غربی:
ایران و فنلاند عزمی جدی برای توسعه همکاری ها دارند

استاندار آذربایجان غربی گفت: ایران و فنلاند عزمی جدی برای توسعه همکاری ها دارند. محمدصادق معتمدیان در دیدار با سفیر فنلاند 
در ایران، با اشاره به حدود یک قرن روابط دوستانه دو کشور، ۶ افزود: روابط فیمابین جمهوری اسلامی ایران و فنلاند به بالاترین 
سطح خود رسیده که نشان از عزم جدی دو طرف برای توسعه همکاری ها دارد. وی همچنین با اشاره به رفتار استکباری آمریکا 
و خروج این کشور از برجام، خاطرنشان کرد: آمریکا برای رسیدن به منافع ظالمانه خود، تحریم های فراقانونی را بر علیه ایران 
اجرا کرده و اروپا را در این مسیر همراه خود ساخت؛ اما در نهایت و بیش از ایران، این کشورهای همراه استکبار جهانی بودند 
که از این تحریم ها متضرر شدند. استاندار آذربایجان غربی به تلاش برای نقش این استان در توسعه روابط ایران با همسایگان 
نیز اشاره کرد و افزود: با وجود تحریم های ظالمانه آمریکا، امروز بیشتر کشورهای اروپایی روابط اقتصادی با جمهوری اسلامی 
ایران دارند. معتمدیان همچنین آذربایجان غربی را یکی از استان های استراتژیک ایران معرفی کرده و یادآور شد: آذربایجان غربی 
موقعیتی ژئوپلتیک داشته و با سه کشور ترکیه، عراق و آذربایجان همسایه است. وی در ادامه با اشاره به استقرار ۲۵ درصد پایانه های 
بین المللی ایران در آذربایجان غربی، افزود: آذربایجان غربی موقعیت ترانزیتی تاریخی در جاده ابریشم داشته و امروز یکی از کریدورهای 
اقتصادی مهم منطقه است. استاندار آذربایجان غربی به عبور تنها مرز زمینی ایران به اروپا از این استان نیز اشاره کرد و اظهار داشت: آذربایجان غربی به عنوان تنها 
استان جمهوری اسلامی ایران که دارای مرز مشترک با ترکیه بوده، مسیر دسترسی به بندر مرسین و دریای سیاه و سپس اروپا و آفریقا را هموار کرده است. معتمدیان 
همچنین با اشاره به ۳ میلیارد دلار صادرات ایران از مرزهای آذربایجان غربی به کشورهای منطقه در یک سال گذشته، افزود: با توجه به اینکه تجارت بین الملل، 
پیشران توسعه اقتصاد آذربایجان غربی است، گام های بلندی در دو سال اخیر در راستای تکمیل زیرساخت ها و توسعه جاده ها و راه آهن این استان برداشته شده 
است. وی در ادامه با اشاره به ظرفیت معادن آذربایجان غربی و شناسایی ۵۲ نوع ماده معدنی در این استان، تصریح کرد: بزرگترین معادن طلا و تیتانیوم منطقه در 
کنار معادن دیگری چون مس، آهن، سیلیس، لیتیم و پتاس در آذربایجان غربی مستقر است.استاندار آذربایجان غربی به سیاست دولت سیزدهم درخصوص تمرکز 
بر مطالعات و شناسایی معادن جدید نیز اشاره کرد و افزود: مطالعات ژئوفیزیک هوایی در جنوب آذربایجان غربی آغاز شده و احداث و تکمیل زنجیره صنایع معدنی 
با همکاری هلدینگ های بزرگ کشور از اولویت های این استان به شمار می رود.معتمدیان همچنین آذربایجان غربی را یکی از قطب های کشاورزی ایران معرفی کرده 
و گفت: ۶.۵ میلیون تن میزان برداشت محصولات کشاورزی استان در طول یک سال بوده و آذربایجان غربی رتبه نخست تولید سیب، چغندر قند و عسل ایران را 
به خود اختصاص داده است. وی در ادامه یکی از مهمترین برنامه های دولت سیزدهم را فرآوری محصولات کشاورزی و برندسازی برای صادرات به دنیا اعلام کرده و 
افزود: محصولات کشاورزی تولید شده در آذربایجان غربی در کنار مصرف تازه خوری، به صورت فرآوری شده و کنسانتره به کشورهای مختلف دنیا صادر می شود.

استاندار قزوین:
فرونشست دشت بوئین زهرا یک چالش بسیار جدی است

استاندار قزوین با بیان اینکه فرونشست دشت بوئین زهرا یک چالش بسیار جدی است، گفت: اندازی سد بالاخانلو استفاده بی رویه  
از منابع زیرزمینی را کاهش خواهد داد. محمدمهدی اعلایی در پایان سفر به بخش دشتابی اظهار کرد: در این سفر، تعدادی از 
پروژه هایی که برای ارتقا کیفیت زندگی مؤثر هستند به ویژه در حوزه بهداشت و درمان و راه مورد بازدید و بهره برداری قرار گرفت 

و قرار شد اعتبارات لازم برای تکمیل پروژه های مورد توجه مردم تأمین شود.
وی افزود: تقریباً تمامی موضوعات و مسائل بخش دشتابی که در جلسه شورای اداری مطرح شد یا پیش از این در دستور 

کار قرار گرفته است یا به زودی در دست اجرا قرار خواهد گرفت.
اعلایی گفت: در موضوعات زیرساختی، استان از محرومیت هایی برخوردار است که راه به ویژه راه روستایی از جمله مهم ترین 

آنها را می باشد و برای آن طرح جامعی در دست اجراست و این طرح جامع این بخش را هم شامل می شود.
استاندار قزوین با بیان اینکه آب یک موضوع جدی در کل استان است، اضافه کرد: شهرستان بوئین زهرا علاوه بر تنش آبی با 
فرونشست زمین مواجه است و بخش هایی از دشت بوئین زهرا سالانه ۱۷ سانتی متر مربع فرونشست دارد که بسیار جدی و خطرناک 

است و برای جلوگیری از آن باید از منابع آب زیر زمینی به شکل بهتری استفاده کرد.
نماینده عالی دولت در استان اظهار داشت: دولت در نظر دارد با راه اندازی سد بالاخانلو بخش عمده ای از آب آشامیدنی شهرستان را تأمین و بدین صورت از 

استفاده بی رویه از آب های زیرزمینی جلوگیری کند تا شاهد کاهش فرونشست زمین در این منطقه باشیم.
استاندار قزوین همچنین با اشاره به انتخابات پیشرو افزود: مشارکت بالای مردم در انتخابات ضربه کاری و محکمی را به دشمنان نیمه جانی که بر روی 

مشکلات داخلی کشور تمرکز کرده اند، خواهد زد و مشارکت بالای مردم در انتخابات حرف و نگاه مردم را به دنیا خواهد رساند.
وی ادامه داد: برای مشارکت حداکثری در انتخابات باید به بهترین شکل ممکن از سوی مدیران دولتی و مجموعه های مردمی برنامه ریزی شود تا بدین وسیله 

مردم بتوانند با نقش آفرینی مناسب آینده کشور را مشخص و تعیین کنند.
اعلایی گفت: خوشبختانه در سال های گذشته رقم مشارکت مردم شهرستان بوئین زهرا و بخش دشتابی در انتخابات قابل توجه بوده و امسال هم باید همه 

تلاش کنتد تا این مشارکت بیشتر شود.
نماینده عالی دولت در استان اظهار داشت: در وقایع سال گذشته مردم یک نه بزرگ به فراخوان ها و تفرقه افکنی های دشمنان گفتند و امسال هم با مشارکت 

بالا در انتخابات یک آری بزرگ به جمهوری اسلامی ایران خواهند گفت.

با  پنجشنبه  شامگاه  اصفهان  نکوداشت  همایش  سیزدهمین   
دانشگاهی  اساتید  و  محیطی  زیست  فرهنگی،  فعالان  حضور 
شامگاه  اصفهان  نکوداشت  همایش  سیزدهمین  شد.  برگزار 
پنجشنبه با حضور شماری از فعالان فرهنگی، زیست محیطی، 
اساتید دانشگاهی و دوستداران تاریخ و فرهنگ اصفهان در محل 
کتابخانه مرکزی این شهر برگزار شد. در این همایش همچنین آئین 
بزرگداشت سیروس شفقی بنیان گذار گروه جغرافیای اصفهان به 

طور همزمان انجام شد.
اصفهان یک شهر جهانی است

انتخابی عضو جمعیت دوستداران  مراسم حشمت الله  این  در 
محیط زیست )طبیعت یاران( با بیان اینکه فقط یک زمین داریم 
شعار جهانی محیط زیست است، اظهار داشت: در جهان تنها یک 
اصفهان داریم و این اصفهان قلب تپنده ایران زمین فقط متعلق 

به مردم این دیار نیست بلکه متعلق به همه ایران و جهان است.
وی ادامه داد: اصفهان یک شهر جهانی است و باید برای پایداری 

اصفهان که قلب ایران زمین است، تلاش کنیم.
عضو جمعیت دوستداران محیط زیست با اشاره به شرایط بحرانی 
فرونشست زمین در دیار زاینده رود شهر اصفهان، خاطرنشان کرد: 
امروز بسیاری از زیرساخت های شهری ما اعم از تأسیسات آب و 
فاضلاب و گاز و بناهای تاریخی درگیر فرونشست زمین است و نه 
تنها آثار تاریخی بلکه بخش زیادی از ساختمان های مسکونی این 

شهر دچار نشست شده است.
انتخابی با اشاره به طرح های انتقال آب که از زاینده رود صورت 
گرفته است، ابراز داشت: مردم از وضعیت فرونشست زمین دیر 
پایدار  جریان  خواهان  همواره  اخیر  سال های  طی  و  شدند  آگاه 

زاینده رود در دیار نصف جهان هستند.

اگر اصفهانی وجود دارد به دلیل زاینده رود است
عمران  دانشکده  علمی  هیأت  بهرام نادی عضو  ادامه  در 
و ژئوتکنیک دانشگاه نجف آباد با اشاره به رابطه آب و میراث فرهنگی 
ناملموس، اظهار داشت: اگر امروز اصفهانی وجود دارد به دلیل 

زاینده رود است زیرا شکل گیری تمدن بشر نیازمند آب است.
وی با بیان اینکه هنر و آثار تاریخی اصفهان طی ۴۰۰ سال از دوره 
صفوی و ماقبل آن ماندگار بوده و به نسل امروز منتقل شده است، 
ادامه داد: همه این هنرهای بی بدیل در مجاورت رودخانه شکل 

گرفته است و می بایستی شکر گذار وجود زاینده رود باشیم.
عضو کارگروه تخصصی فرونشست اصفهان با اشاره به وضعیت 
نشست زمین و سازه های تاریخی آن، خاطرنشان کرد: شهر اصفهان 
با سه هزار و ۶۰۰ حلقه چاه احاطه شده است و آب از این چاه ها 
برداشت می شود به طوری اکنون میزان آبی که در آبخوان دشت 

اصفهان- برخوار مانده حدود ۳۵ تا ۴۰ درصد ظرفیت آن است.
ترک های فرونشست در شهر اصفهان قابل مشاهده است

دشت  آبخوان  ظرفیت  قبل  سال ها  محقق،  این  گفته  به 
اصفهان برخوار حدود ۱۱ میلیارد متر مکعب بوده است که سال 
۱۳۶۱ به عدد ۷.۵ میلیارد مترمکعب می رسد و تا سال ۱۴۰۰ به عدد 

حدود چهار میلیارد مترمکعب رسیده است.
نادی ابراز داشت: خطری که وجود دارد این است که ما علاوه 
بر اینکه آب سطحی را از دست دادیم در حال خشکاندن منابع آب 
زیرزمینی هستیم و در این شرایط علاوه بر تأسیسات و زیرساخت ها، 

سازه ها نیز آسیب می بیند.
در  تنها  نه  فرونشستی  عمیق  ترک های  اینکه  به  اشاره  با  وی 
بیابان های اطراف بلکه در شهر اصفهان نیز مشاهده شده است، 
که  قبل  هفته  دو  حدود  اصفهان  سید  مسجد  زیر  کرد:  اضافه 

کاشی ها برداشته شد مشابه همین ترک های فرونشستی با عمق و 
عرض کمتر را مشاهده کردیم.

فرونشست  نرخ  شناسی  زمین  سازمان  اینکه  بیان  نادی با 
سال  در  سانتیمتر  هفت  تا  پنج  و  پنج  تا  چهار  را  محدوده  این 
نرخ  تغییر  این محدوده  اندازه گیری کرده است، اضافه کرد: در 
فرونشست هم داریم و بنا بر مطالعات انجام شده در صورت تداوم 
این شرایط دشت اصفهان برخوار طی ۱۰ سال نیم متر پایین می رود. 
این اعداد حدس و گمان نیست بلکه اندازه گیری و مطالعه شده 
است. عضو کارگروه تخصصی فرونشست زمین با بیان اینکه توسعه 
را  بالادست  داشت:  اظهار  است،  دیگر  جای  تخریب  معنای  به 
توسعه می دهیم و پایین دست نابود می شود؛ همچنین در بهارستان 
۳۰ هزار و در فولاد شهر و شهر مجلسی و منطقه ای که ۱۵ سانتیمتر 
نشست دارد ۳۰ هزار واحد مسکونی قرار است بسازند در حالی که 
طی یک سال اخیر ۴۵ مدرسه به دلیل فرونشست در اصفهان خالی 

و کلاس ها در جای دیگری دو شیفته برگزار می شود.
نادی با طرح این سوال که آب برای ساخت این تعداد مسکن از 
کجا تأمین خواهد شد، افت آب های زیر زمینی را علت و فرونشست 
اصفهان را معلول دانست، خاطرنشان کرد: ستون سنگی زیر گنبد 
مسجد جامع حدود هفت سانتیمتر به سمت جنوبی و پنج سانتی 
متر به سمت شرقی چرخیده است و تمامی ستون ها پنج سانتیمتر 

چرخش دارند و در این شرایط بار گنبد را تحمل می کنند. 
وی با اشاره به برنج کاری در فلاورجان در کنار خشکی رودخانه 
توسعه  لازمه  گفت:  و  خواند  محض  دوگانگی  را  آن  زاینده رود 
پایدار تغییر نگرش و سرمایه گذاری در زمینه آموزش و اقتصاد، 
مسئولیت پذیری اجتماعی افزایش بهره وری منابع تجدید پذیر در 
راستای حفظ محیط زیست است. در این آئین همچنین از پنج چهره 

فرهنگی و علمی و یک مؤسسه فرهنگی تقدیر شد.
تاریخ نگاران آورده اند که رکن الدوله بویی )درگذشته به سال ۳۵۵ 
خورشیدی( روزی را که قمر در برج قوس بود، بارویی به گرد شهر 
کشید و این گونه تصویر صورت فلکی قوس، زایچه و طالع شهر 
اصفهان شد در واقع احداث باروی حفاظتی یا حصار بزرگ اصفهان 
به منظور تضمین امنیت شهر تاریخی اصفهان در دوران دیلمیان و 

برج قوس یا همان آذر صورت گرفت.
این روایت چنان مشهور بود که قصیده سرای نامدار، کمال الدین 
به سال ۶۱۶  مغولان  به دست  )کشته شده  اصفهانی  اسماعیل 
خورشیدی( در سروده ای، به برج قوس پرداخته و به باور رایج، آن را 
طالع سعد خوانده است. در سال ۱۳۸۴ به پیشنهاد شاهین سپنتا به 
نام روز اصفهان نامگذاری شد و از آن سال نیز از روز اول تا هفتم 
آذر ماه به عنوان هفته اصفهان گرامی داشته شده و برای آن هم 
جشن ها و برنامه های مختلفی برگزار شده است. پس از تصویب 
پیشنهاد  نیز  اصفهان  پژوهشگران  الله هنرفر از  لطف  دکتر  آن 
داد براساس نگاره کاشی کاری شده سردر بازار قیصریه به عنوان 
نماد اصفهان انتخاب شود. برج قوس یا همان قوس آذر نمادی ۴۰۰ 

سال است که بر سردر بازار قیصریه اصفهان نقش بسته است.

سیزدهمین همایش نکوداشت اصفهان برگزار شد


